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خ« قرار است  کی« و »نون  یرخا یال های »پایتخت« و »ز سری جدید سر
بین بروند و احتمالا از عید امسال به طور همزمان یا  ر باره جلوی دو دو
گانه از تلویزیون پخش شوند. این خبر قطعا خیلی ها  در زمان های جدا
ی خیالی خودمان را به  را خوشحال می کند اما ما می توانیم در یک باز
یال  گر خبر تولید دو  سه سر ا که  کنیم  یم و فرض  چند سال پیش ببر
یون می شنیدیم، آیا تا این اندازه توجه مان جلب می شد؟  یز را در تلو
یالی از اینکه بشنوند فصل جدید  ممکن است علاقه مندان به هر سر
همان مجموعه ساخته می شود خوشحال شوند اما اینجا بحث به طور 
یال در  که ما چرا از مواجهه با خبر ساخت سر کلی تر بر سر این است 
تلویزیون تعجب کرده ایم. نه تنها ما از شنیدن این حرف جبلی که گفته 
یم  تعجب می کینم  در حال حاضر 16 مجموعه نمایشی آماده پخش دار
که خودشان هم تعجب کردند و با آن دور افتخار می زنند. مگر اینکه در 

یال ساخته  شود، اتفاق عجیبی است؟ تلویزیون چند سر
 

تلویزیون مدت هاست که به طور محسوسی درخصوص تولید آثار نمایشی 
کم کار شده و جای آن را پلتفرم ها یا اصطلاحا شبکه نمایش خانگی پر 
ی در تلویزیون از حد گذشته و در میان  یال های تکرار می کند. پخش سر
آثار جدیدی که تولید می شوند هم می توان افت کیفیت فنی را به وضوح 
یت جدید صد او سیما،  یت ها در مدیر دید و اینها به نظر می رساند که اولو
یتی قبل هم  ره مدیر متوجه تولید آثار نمایشی نبوده است. البته در دو
یال را  کم شده بود و جای فیلم و تله فیلم و سر توجهات به این موضوع 
ی هم  ک شو و مسابقه گرفت اما در دوره جدید همین مساله برنامه ساز تا
ی تلویزیون در تولید آثار نمایشی،  به مشکل خورد. طی این سال ها کم کار
این رسانه را به وضعیتی نابسامان در رقابت با شبکه نمایش خانگی 
که تحت عنوان »تلاش صدا و سیما برای مهار رقبا از  انداخت و آنچه 
که از همین ناحیه  یق ابزار نظارتی ساترا« مطرح می شد، بحثی بود  طر
برخاست. حتی برنامه ها یا اصطلاحا مجلات تصویری صدا و سیما با 
که  ی  گرفتند؛ طور موضوع سینمای ایران، رفته رفته مورد بی مهری قرار 
یون شده باشد. البته همه این  کم و بیش رقیب تلویز انگار سینما هم 
نیت خوانی ها را نمی توان تایید کرد یا حتی در صورت جدی گرفتن شان 
نمی شود آنها را به عنوان تنها دلایلی که در رسیدن کار به چنین جاهایی 
دخیل بوده، مد نظر قرار داد؛ اما یک چیز روشن است و آن هم همان 

ی صدا و سیما در تولید آثار نمایشی است.  کم کار
یم قرار شده سری جدید سه مجموعه  حالا در چنین شرایطی وقتی می شنو
گوش هامان تیز  بین بروند،  موفق و پرطرفدار تلویزیون باز هم جلوی دور
لا با یک شادی مشروط و نیمه مشکوک  می شود و به تعجب و احتما
که  کشتی بان را سیاستی دگر آمد؟ بله ظاهرا اتفاق خوبی  می پرسیم آیا 
یال و سایر  گر تصمیمش در ساخت سر افتاده همین است. تلویزیون ا
کند، خیلی چیزها در فضای عمومی  باره جدی  را دو نمایشی  انواع 
که می تواند ستاره بسازد  کرد. تلویزیون جایی است  کشور تغییر خواهد 
که  یخ فرهنگی ایران  از تار رش بدهد؛ آن هم در مقطعی  و ستاره پرو
گفتمانی در دنیای هنرهای نمایشی، از جمله سینما، در  دفتر نسلی و 
ق خوردن است. تلویزیون می تواند بدیلی برای ایده یک دست  حال ور
که تنها بخشی از طبقه متوسط مرکزنشین  کلیشه شده ای پدید بیاورد  و 
کرده بود.  را راضی می کرد و سال های سال بود تمام صحنه سینما را پر 
که سینمای  یون می تواند پایگاهی برای طرح خلاقیت هایی شود  تلویز
آنها نیست و همچنین  راه  ی ما هرگز شروع کننده  کلیشه پرست تجار
ن شرطی شدن با معیارهای چند جشنواره فرنگی یا روش های  می تواند بدو

ی، آوردگاهی برای توسعه حقیقی کیفیت  نخ نمای تجار
در تولیدات نمایشی شود. 

یشی  نما ت  ا لید تو ا  چر    
کم شد؟

ز  ا ن  یو یز تلو ینکه  ا یی  ا چر د  ر مو ر  د
تولید آثار نمایشی دور شده بود، موارد 

که بعضی شان حتی  کرده اند  متعددی ذکر 
به هر حال نوعی  پایه های منطقی داشته باشند،  گر  ا

نیت خوانی هستند و خیلی راحت نمی شود بهشان استناد 
گرفت. مثلا  ی بیشتر می شود جدی  کرد اما بعضی چیزها را مقدار

یتی قبل، جهت دهی به نوع تولیدات صدا و سیما  اینکه در دوره مدیر
که یک  را اسپانسرها انجام می دادند و اسپانسرها ترجیح شان این بود 
ک شو یا چیزی شبیه به آن را تولید کنند که امکانات تبلیغاتی بیشتری  تا
یتی جدید اما اتفاقات دیگری هم افتاد که  بهشان می داد. در دوره مدیر
به طور خلاصه و جمع و جور می توان آن را ذیل عبارت »حواشی مربوط به 

یال ها نبود  یتی ها« قرار داد و این دست حواشی، فقط دامنگیر سر سلبر
ک شوها و مسابقات و برنامه هایی از این قبیل هم می شد.  و شامل تا
کردند مجری- یون سعی  یز یزان تلو در این مرحله، مدیران و برنامه ر
که جای حاشیه سازان قبلی را بگیرند؛  یتی های جدیدی بسازند  سلبر
اما اولا نوع رفتارشان به یک کل کل سیاسی-اجتماعی شبیه شد و بیشتر 
از سرگرمی، دنبال تولید پاسخ های دندان شکن به طیف رادیکال مقابل 
کستری را هدف  گروه مخاطبان خا که این رفتار مطلقا نمی تواند  رفت 
یتی های  گرفته باشد. ثانیا به این هم توجه نشد که عمده مجری-سلبر
، اتفاقا از دل تولیدات نمایشی سر برآورده اند نه فضای  حاشیه ساز امروز
کشمکش همچنان در حال  ی. وقتی این روند یا به عبارتی این  مجاز
از آن سو شبکه نمایش  خانگی هم منتظر تصمیم نهایی  بود،  ادامه 
تلویزیون نماند و با سرعت می تاخت تا اینکه بالاخره نشانه هایی از عزم 
یال ها مشخص  یت سیما برای بازگشت به مدار تولید سر مجدد مدیر
ک شو و مسابقه از  ی، مثل تولید تا یال ساز که سر شد. درست است 
که  یک است و مدیری  ی استراتژ لحاظ مالی زودبازده نیست اما رفتار
صداوسیما را خانه خودش می داند و برای آینده آن دغدغه دارد، باید 

متوجه این قضیه هم باشد.  برای روشن تر شدن این موضوع می توان 
که  رد  کهن« را به یاد آو ی« یا »سرزمین  یال »سرزمین مادر ماجرای سر
سال ها پیش تولید شده بود و در گیرودار حواشی منحصربه فردی افتاد 
که پخش آن را چند نوبت و در هر نوبت چند سال به تاخیر انداخت. 
کسی هم  که به مخیله  یال در حالی پخش می شود  حالا اما همین سر
که بتواند این همه ستاره نام آور سینما را در یک پروژه  خطور نمی کند 
کند. شهاب حسینی، علی شادمان، بیتا فرهی، جواد  ر هم جمع  دو
یمی،  کر نیکی  آقایی،  امیر  حمیدی،  الهام  حمیدیان،  بابک  عزتی، 
قلی خانی،  شبنم  بازغی،  پژمان  تنابنده،  محسن  فروتن،  محمدرضا 
قاضیانی،  هنگامه  ی،  پورشیراز حسن  قائمیان،  فرهاد  قاسمی،  یا  ثر
، آشا  جعفر دهقان، فرشته صدرعرفایی، علیرضا خمسه، میترا حجار
کیانیان، هومن سیدی، سام درخشانی، سعید راد، لیلا  محرابی، رضا 
یه، حسین  زارع، مهران رجبی، ترلان پروانه، ارسلان قاسمی، پریوش نظر
که  از هنرمندانی  ی  مهری، شهرام قائدی، امیرحسین آرمان و بسیار
گر  امروز در این دنیا نیستند، همه در این مجموعه حضور داشتند و ا
کند، ناچار  کسی می خواست نصف این فهرست را یکجا جمع  ز  امرو
ینه بپردازد و تازه امکان داشت خیلی از  بود صدها میلیارد تومان هز
آنها حاضر نباشند با تلویزیون کار کنند. حالا که پس از سال ها سرزمین 
ی آنتن  ی ابتدا از درگاه تلوبیون پخش شد و بعد رو کهن یا سرزمین مادر
تلویزیون رفت، دیده می شود که مخاطبان آن مرتب رو به تزاید هستند، 
که ظرفیت از دست رفته ای در حال بازگشت به  کرد  می شود احساس 
یک تولیدات نمایشی را تا  صداوسیماست و همین قضیه اهمیت استراتژ
« از تلویزیون  یال »پدرسالار پخش سر حدودی مشخص می کند. حتی باز
ی بخشی از مخاطبان شده، اما آیا  زها دستمایه خاطره باز هم این رو
ک شوهای همان دوره را نه به عنوان بخشی برای  می شود مسابقات یا تا
مرور خاطرات، بلکه به عنوان برنامه روتین از تلویزیون پخش کرد و توقع 
کنند؟ که عده ای از مخاطبان، تمام قسمت هایش را پیگیری  داشت 

   بازگشت سریال های محبوب یا چهره های مشهور؟
برخورد  نوع  شود،  توجه  آن  به  اینجا  نیست  بد  که  دیگری  مساله  اما 
کار آمدن دولت قبل و  ی  یتی هاست. تا پیش از رو صداوسیما با سلبر
یتیسم به فرهنگ ایرانی، در مقاطع مختلفی میان  وارد شدن پدیده سلبر
کشور چالش هایی ایجاد شد یا بعضی  هنرمندان و مسئولان فرهنگی 
کار با آنها را مشکل  از این چهره ها حاشیه هایی درست کردند که ادامه 
یتیسم به  و در بعضی موارد ناممکن می کرد. پس از اینکه پدیده سلبر
کل سیاستمداران و  ایران وارد شد، برخورد مدیران فرهنگی و به طور 
کشور با این موضوع به شدت دچار دوگانگی شد. آنها  سیاستگذاران 
یتی ها را با پول یا هر ابزار دیگری چنانکه  گاهی سعی می کردند سلبر
که  کنند و در مواقع دیگر  تاییدکننده مواضع خودشان باشند، تنظیم 
کام می ماندند، حمله به آنها را در پیش می گرفتند. پس از  در این امر نا
یتی ها یکسره شد اما  اتفاقات سال 1۴۰1، تکلیف بخشی از جامعه سلبر
یت با حذف و کنار گذاشتن تمام افراد باشد.  این به آن معنا نیست که اولو
کاملا دست بسته و منفعل  که نباید در برابر چنین جماعتی  همان طور 
بود، برخورد حذفی و بی دقت هم تبعات خوبی ندارد. آنچه لازم است 
یت این چهره هاست و حتی الامکان نگه داشتن آنها در  انجام شود، مدیر
یتی.  جایگاه هنرمند و دور کردن شان از غوطه ور شدن در نقش یک سلبر
کار رسمی در ایران  یتی های حال حاضر از دایره  گر تمام سلبر حتی ا
یت مد نظر قرار نگیرد، افرادی که امروز  گر این شیوه مدیر حذف شوند، ا
یتی های  در ابتدای کارشان هستند ممکن است بعدها به جایگاه سلبر

گرفته شود.  فردا برسند و دوباره این چالش ها از سر 

پخش »سرزمین مادری« و تلاش برای تولید »زیر خاکی« و »پایتخت« نشانه مثبتی برای تلویزیون است

آشتی با نسخه های موفق

دومینجلسهازسلسلهنشستهایبررسیپدیدهسرود-مداحیدردانشگاهامامصادق)ع(

سوال  و جواب  ها درباره مداحی استودیویی
دومیـــن نشســـت از سلسله نشســـت های بررســـی پدیـــده مداحـــی 
اســـتودیویی به همت دفتر موســـیقی واحد فرهنگی بســـیج دانشگاه 
ع( روز یکشـــنبه 30 مهرماه در این دانشـــگاه برگزار شـــد.  امام صادق)
موضوع این جلسه »استودیو خوانی؛ جمع بین فوریت نیاز و رعایت 
مصالح کلان چگونه ممکن است؟« بود که در آن حمید رمی، شاعر 
و نوحه سرا و حسین صیامی، شاعر و مسئول دفتر تولید سرود سازمان 

رسانه ای نهضت به بیان نکات خود پرداختند.
 

   فنی نگاه کنیم اتفاق خارق العاده ای در اســـتودیو 
نمی افتد 

حسین صیامی در بخشی از این نشست به تعریفی که از مداحی استودیویی 
می شـــود، اشـــاره کرد و گفت: »ابتدا این را باید بگویم که اســـتودیوخوانی با 
مداحی اســـتودیویی فرق می کند. اولی به معنی رفتن مداح به اســـتودیو و 
دومی به معنی استودیویی کردن یک مداحی است و باید بین اینها تفکیک 
قائل شد. نکته دوم اینکه مداحی هم نوعی از موسیقی است و جدا کردن این 
یم  ، چندان درست نیست کما اینکه ما امروزه موسیقی هایی در دنیا دار دو
که بدون ساز هستند و اتفاقا اجرایشان هم بسیار سخت است. پس مداحی 
و موســـیقی از نظـــر فـــرم ظاهـــری و نه باطنی با هم تفاوتـــی ندارند. پیش نیاز 
بعدی بحث ما این است که گاردی همیشه نسبت به استودیو در جامعه 
مذهبی ما وجود داشته که وقتی الان ما می گوییم مداحی استودیویی فکر 
می کنند که چه اتفاقی دارد می افتد.« او با طرح این سوال درباره فرآیند تولید 
، گفت: »در استودیو چند اتفاق فنی رخ می دهد که  یک قطعه در استودیو
یتم است. مساله دوم مربوط  برای نقد لازم است آنها را بدانیم. مساله اول ر
به جاهایی است که مداح گام اشتباه خوانده یا تحریر اضافی زده که به آن 
فالش گیری می گویند. این دو کار اصلی استودیو است. در کنار آن تقریبا 9۰ 
درصد قطعات ساز هم دارند اما آن ساز یک ساز مسموع نیست و معمولا 
پیانویی است که با همان گام صدای مداح، زیر صدای او پخش می شود 
و خاصیت حجم دهندگی به صدا دارد. اگر بخواهیم فنی نگاه کنیم اتفاق 
خارق العاده ای در اســـتودیو نمی افتـــد الا اینکه اقدامات تخصصی حوزه 

موسیقی روی صدای مداح انجام می شود.«

    مداحی استودیویی باید سر جایش باشد
صیامـــی در ادامـــه بـــه ایراداتی که از مداحی اســـتودیویی گرفته می شـــود 
اشـــاره کرد و گفت: »ایراداتی از مداحی اســـتودیویی گرفته می شود به نظر 
من بخشی از آن وارد است. عمده این ایرادات به خود مداح برمی گردد. 
یعنـــی یـــک مداح می تواند با اقداماتی کـــه انجام می دهد مانند مداومت 
ی پیوسته جلسات این ایرادات را کمرنگ کند.  حضور در هیات و برگزار
گر با برنامه ریزی نباشـــد  اما ایراد اول این اســـت که مداحی اســـتودیویی ا
کتـــر مـــداح را از قالـــب مداحی دور می کنـــد مخصوصا آن حالتی که  کارا
ی در اســـتودیو بخوانی. این اتفاق در نســـل بعدی  هیات را رها کنی و برو
یک توقع ذهنی ایجاد می کند که همیشـــه یک صدای شســـته رفته از او 
بشـــنوند در صورتی که در واقعیت این طور نمی تواند باشـــد. شمای مداح 
می توانـــی قطعه هایی را در اســـتودیو بخوانی امـــا صدای خام)آمبیانس( 
جلســـه را هـــم پخـــش کن. لزومی نـــدارد همه کارهایی که از تو می شـــنویم  
تـــر و تمیز شـــده و مرتب باشـــد. جـــدا از اینکه ایـــن کار ذائقه مخاطب را 
استودیوزده می کند، در بلندمدت به ضرر خود مداح هم تمام می شود.« 
او ادامه داد: »در مداحی علاوه بر مباحث فنی، حالی که مخاطب از آن 
ید که  هم می گیرد بســـیار مهم اســـت. برای همین شـــما هیات هایی را دار
مداحش صدای خوبی ندارد اما پامنبری بیشتری از یک مداح خوش صدا 
دارد. استودیو تنها می تواند مداحی را از لحاظ مولفه های فنی ارتقا دهد. 
گـــر بخواهم جمع بنـــدی صحبت هایم را تا اینجا بگویم به نظرم مداحی  ا
اســـتودیویی قالبی اســـت که حتما می تواند مفید باشد به شرط اینکه سر 

جایش استفاده شود.« 

   سرود مداحی از قالب مداحی خارج شد اما مداحی 
استودیویی نه

در ادامه این نشســـت حمید رمی از برگزاری چنین جلســـاتی تشـــکر کرد و 
گفت: »اول باید بگویم جلساتی از این دست، تنش ها را در فضای مجازی 
یم بروز  از بین می برد. وقتی فضایی مثل این جلسات را برای گفت وگو ندار
شکاف ها بیشتر می شود و به فضای مجازی کشیده می شود که هیچ اتفاق 

مثبتی را در پی ندارد و بسیار آسیب زاست.« 

این شـــاعر و نوحه ســـرا در ادامه صحبت هایش گفت: »اولا باید دانســـت 
یسک می خواهد و شجاعت؛ چراکه معلوم  نوآوری در هر زمینه ای، قدرت ر
یسک، پیامد مثبت دارد یا منفی. در مرحله بعد هم هر نوآوری  نیست آن ر
در هر عرصه ای همراه با نقد اســـت. اما نقد به تنهایی هنر نیســـت. بلکه 
یخ هیات را هم که نگاه کنی  باید سعی شود همراه با راهکار باشد. شما تار
می بینی اکثر نوآوری ها در ابتدا با یک نقد و مخالفتی همراه بوده اســـت. 
نظر بنده این است که ما در حال حاضر دیگر از نقد مداحی استودیویی 
عبور کرده ایم. دلیلش این اســـت که مداحی اســـتودیویی از قالب مداحی 
خارج نشد. هم ضرب آن ضرب مداحی است، هم موسیقی و هم محتوای 
آن. امروز ما با رویدادی مواجهیم که مداح ما را از قالب مداحی خارج کرده 
است. امروز با فضایی روبه رو هستیم که مداحی نیست اما مداحان، نقش 
اول آن هســـتند و این به نظرم خوب نیســـت. ببینید مثلا محســـن چاوشی 
ع( بخواند می آید در هیات می خواند؟ نه.  بخواهد کاری برای امام حسین)

در قالبی که با آن شناخته شده می خواند.« 

   سرود مداحی دارد استعدادهای خوانندگی مذهبی 
را می سوزاند

رمـــی ضمـــن اشـــاره بـــه آســـیب های ســـرود مداحی گفـــت: »یکـــی دیگر از 
یم اســـتعدادهایی مثل  آســـیب های ســـرود مداحـــی این اســـت که مـــا دار
... را می ســـوزانیم. اگر این سرمایه هایی  حســـین حقیقی، علی اکبر قلیچ و
که سازمان ها و موسسات وابسته در عرصه سرود و خوانندگی، خرج آقایان 
مـــداح کردنـــد، خرج خواننده هـــای مذهبی، خواننده هـــای آیینی نوجوان 
... می شـــد چه بســـا همان نتایج و بلکه بهتر را بشـــود به دست آورد. دلیل  و
اینکه این اتفاق نمی افتد این اســـت که ســـازمان ها و نهادها می خواهند 
آماده خور باشند و از اعتبار و ظرفیت رسانه ای از قبل آماده شده مداحان 

برای کارشان استفاده کنند.«
 

   چرا باید مداح ها را در قابی غیر از هیات ببینیم؟
در ادامه صیامی گفت: »حالا این اتفاقی که افتاده است آیا راهکار ندارد؟ 
بـــرای اصـــلاح رونـــدی کـــه پیش آمده ما چند ماه نشســـتیم و بـــا تعدادی از 

متخصصان موسیقی، روانشناسان و بزرگان هیات صحبت کردیم و به یک 
مدلی رسیدیم. اول اینکه خیلی از این آسیب ها در موسیقی قابل حل است. 
یعنی مثلا شما در موسیقی ات از ساز استفاده نکن. این همه موسیقی بدون 
ساز داریم، چه مشکلی دارد؟ مشکل دوم و اصلی که مطرح می کردند، تصویر 
است. مگر جای مداح جایی غیر از هیات است؟ چرا قاب تصویری که 
من از مداح دارم جایی غیر از هیات است؟ اگر این نکات رعایت شد آیا 
. خود ما امسال این کار را با چند  خواندن سرود مداحی ایرادی دارد؟ خیر

مداح و با حضور نوجوانان و در هیات ها انجام دادیم.«
 

   اصالت جریان هیات مانع از تضعیف آن می شود
مسئول دفتر تولید سرود سازمان رسانه ای نهضت، ادامه داد: »در پاسخ به 
این پرسش که آخر این مسیر به کجا می رسد، من این طور فکر می کنم که 
یک خطر فرضی را برای ما درســـت کرده اند که هیات دارد نابود می شـــود، 
یخ این اولین  دارد تضعیف می شود. اما واقعیتش این است که در طول تار
بار نیست که یک چیزی شبیه هیات دارد به عنوان رسانه مطرح می شود. 
مثلا در دوران قاجاری ما تعزیه را داشـــتیم. اما جریان هیات یک اصالتی 
یخ ماندگار باشـــد چون  دارد که باعث می شـــود در طول فراز و فرودهای تار
صاحبش مداح و سخنران و مسئول هیات نبوده است و کس دیگری بوده. 
هر جریانی که بخواهد به هیات لطمه بزند افول می کند. به نظرم این اتفاق 

خیلی جای نگرانی ندارد.«
 

   در نهایت همه می روند سرجای خودشان می ایستند 
حمید رمی در بخش دیگری از این گزارش گفت: »باید بپذیریم که نوآوری، 
آزمـــون و خطـــا می خواهـــد. ما الان در مرحله آزمایش و گذار هســـتیم. نهایتا 
کسانی می مانند که غربال شده باشند. کسانی که در نقطه درستی ایستاده 
باشـــند. همه این آقایان می آیند گشت هایشـــان را می زنند و سرودشـــان را 
می خوانند اما نهایتا همه می روند سر جای خودشان می ایستند. پیش بینی 
بنده این است که امسال اگر سرودی تولید بشود، شما می بینید به مراتب از 
سال قبل پخته تر است. ممکن است به اندازه فلان سرود پخش نشود اما از 

... پخته تر خواهد بود.«  نظر محتوا، موسیقی، قالب، تصویر و
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